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صرفه جویی پاداش دارد
صرفه جویی در هر امری پســندیده و مورد تأکید دین 
مبین اســام است و با توجه  به ســبک زندگی امروز 
کشــورمان از اهمیت دوچندانی به خصوص در مصرف 

آب و برق؛ دو نیاز اساسی برخوردار است.
شــدت مصرف انــرژی به خصوص برق در ســال های 
اخیر، کشــورمان را جزو کشــورهای بــا مصرف بالا 
قرارداده و همین موضوع ضرورت رعایت مصرف بهینه 
را دوچندان می ســازد. مصرف بی رویه برق در کشور و 
در سال های اخیر که برق تبدیل به زیرساختی اساسی 
در همه شئون زندگی ما ایرانی ها شده یکی از عواملی 
اســت که ناترازی تولید و مصرف را به دنبال داشــته 
است. ســال های گذشــته که برق این میزان نفوذ در 
زندگی نداشــت همان میزان برقی که تولید می شــد 
نیازها را برطرف می کرد، اما امروزه و با پیشــرفت های 
فراوانــی که فناوری هــای روزآمد با خــود به ارمغان 
آورده اند، زندگی بدون برق را به کابوســی وحشتناک 
تبدیل می کند که هیچ فردی حاضر نیســت لحظه ای 

بدون برق باشد.
میزان بالای مصرف از یک طرف و اضافه شــدن سالی 
یــک میلیون مشــترک به مشــترکان برق کشــور و 
موضوعاتــی از این قبیل، ناتــرازی تولید و مصرف را 
برای کشــورمان رقم زده است. تداوم ناترازی تولید و 
مصرف برق در کشــور می تواند چالش های متعددی را 
به همراه داشته باشد و بر همین اساس وزارت نیرو در 
دولت ســیزدهم همه تاش خود را برای کاهش و رفع 
این ناترازی به کار گرفت و افزایش ظرفیت تولید برق 
و نیز رفع نارســایی های انتقال بــرق در کنار توجه به 
مدیریت مصرف در دستور کار قرار گرفت که به اذعان 

بسیاری از فعالان صنعت برق موفق هم بود.
امسال نیز وزارت نیرو با تدوین 140 برنامه تاش خود 
را بــه کار گرفته تا با کاهش ناتــرازی تولید و مصرف 
اجازه بروز خاموشــی در کشور را ندهد. ویژگی خاص 
برنامه های امســال توجه ویژه تر بــه مدیریت مصرف 
در ســمت مصرف کنندگان اســت؛ راهکاری که اکثر 

کشورهای جهان آن را تجربه کرده اند.
در ایــن زمینه می توان به تجربه موفق کشــور ایتالیا 
در غلبــه بر بحران برق این کشــور در ســال 2022 
میادی اشاره کرد؛ کشــور ایتالیا برای غلبه بر بحران 
برق با مجموعه راهکارهایی با عنوان اقدام سراســری 
بــرای کنترل مصــرف برق، توانســت چالش هایی که 
می توانســت بحرانــی عمیق تر را برای این کشــور به 
همراه داشته باشد مدیریت کند. ایتالیا عاوه بر تاش 
برای راه انــدازی نیروگاه ها اقدام به افزایش تعرفه برق 
برای مشــترکانی کرد که رعایت مصرف نمی کردند و 
از طــرف دیگر با راه اندازی یــک پویش مردمی آحاد 
جامعه را برای کمک به کاهش مصرف به یاری طلبید. 
البته اســتفاده از روش های تنبیه و تشویق مشترکان 
بــه رعایت مدیریت مصرف در اکثر کشــورهای جهان 
آزمــوده شــده و موفقیت آمیز بودن آن مــورد تأیید 

جهانی است.
در ایران نیز وزارت نیرو امســال هم با هدف تشویق و 
ترغیب مردم به همکاری بیشــتر با صنعت برق، طرح 
سراســری پاداش 20 برابری صرفه جویی را طرح ریزی 
کــرده کــه دامنه آن همه مشــترکان خانگــی را در 
برخواهد گرفت. براساس این طرح هر مشترکی به هر 
میزان نسبت به سال قبل مصرف خود را کاهش دهد، 
می تواند از پاداش 500 تومان تا 2 هزار تومان به ازای 
هر کیلووات ساعت بهره مند شود. این طرح محدودیتی 
برای مشــترکان ندارد و مشترک با خاموش کردن یک 
کولــرگازی و یا لامپ هــای اضافه منــزل می تواند از 
مزیت این طرح بهره مند شــده و قبضــی رایگان و یا 
حتی بســتانکار داشته باشــد. بنابراین، مردم در همه 
نقــاط می توانند با خاموش کــردن لامپ های اضافه و 
یا کولرهایی کــه چندان مصرفی ندارنــد و یا تنظیم 
دمای منزل و یا کولر بر روی دمای آسایش)24 درجه 
سانتی گراد( و یا تعمیر و سرویس وسایلی که پرمصرف 

شده اند از پاداش برخوردار شوند. 
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حمام وکیل

به گزارش دریافتی شیرازنوین، حجت الاسام حسن قانع، مدیرکل تبلیغات 
اسامی استان فارس با تبریک اعیاد قربان و غدیر و همچنین گرامیداشت 
هفته قوه قضاییه و سالروز شهادت شهید مظلوم و با بصیرت؛ آیت الله دکتر 
بهشــتی و ۷2 تن از حکمرانان انقاب اسامی و به ویژه به مناسبت هفته 
تبلیغ و اطاع رسانی دینی و ســالروز تأسیس سازمان تبلیغات اسامی به 
ســخنرانی پرداخت. وی گفت: یکی از مهم ترین و اصلی ترین مســائلی که 
در دین شــریف اســام به آن توجه جدی شــده و اساساً نقطه عظیمت و 
شــروع تدین انسان مطرح شده، مسئله هویت اســت. حجت الاسام قانع 
تصریح کرد: موضوع هویت به طور جدی در دستور کار اسام و در دستور 
آموزه های دینی و انقابی ما قرار گرفته است و اساساً تمدن سازی اسامی 
از نگاه مقام معظــم رهبری؛ حضرت آیت الله امام خامنه ای)مدظله العالی( 
در ســایه تحقق هویت های سه گانه اسامی، ایرانی و انقابی میسر خواهد 
شــد. همچنین موضوع هویت در آیات قــرآن کریم مورد توجه جدی قرار 
گرفته اســت. مدیرکل تبلیغات اسامی استان فارس در خصوص ظرفیت 
و اهمیت هویت هم اظهار کرد: اساســاً ســنگ بنای انقاب اسامی هم به 
فرموده حضرت امام خمینی)ره( مسئله هویت سازی دینی و توحیدی است 
که رهبری نقل می فرمایند از امام خمینی)ره( که در عملیات طریق القدس 
وقتی که پیروزی بزرگی نصیب جبهه اســام شــد و بستان فتح شد، امام 

فرمودنــد که این فتح جغرافیایی ثمره فتح الفتوح تربیت انســان اســت و 
پیروزی بزرگ در چارچوب و قاموس انقاب اسامی تربیت نیروی انسانی 
اســت، پس هویــت بزرگترین هدف آیین مقدس و مذهب حقه تشــیع و 
حکومت مقدس جمهوری اســامی اســت. در این راستا توجه به آنچه که 
ما را به این مؤلفه بســیار مهم رهنمون می کند، جزو وظایف دستگاه های 
فرهنگی اســت. وی افزود: جامعه استکبار جهانی، دهکده جهانی، روستای 
جهانی و بعد از آن با پروژه نقطه جهانی تاش دارد همه خرده فرهنگ ها و 
سنت ها و همه سنت های آیینی و مذهبی و اجتماعی مردم را تحت الشعاع 
قــرار بدهد و از بین ببرد و یک مدیریت متحد و واحد را شــکل بدهد. ما 
در آموزه هــای دینی داریم که خرده فرهنگ ها برای ما اصالت دارند. وی در 
پایان ضمن تشکر از نمازگزارن و با تقاضای حضور گسترده درگرامیداشت 
و تعظیم شــعائر مردمی دهه ولایت، از رهنمودها و راهنمایی های نماینده 
ولی فقیه در فارس و امام جمعه محبوب شیراز، آیت الله دژکام تشکر کرد و 
گفت: وجود این امام جمعه محبوب یکی از نعمت های ویژه خداوند متعال 
در این استان اســت. حجت الاسام قانع با تشکر از اســتاندار فرهیخته و 
انقابی فارس هم اظهار کرد: امیدواریم در ســایه ولایت پذیری آحاد مردم 
و امتــداد ولایت علوی که ولایت مطلقه فقیه اســت، بتوانیم به آرمان های 

مقدس جمهوری اسامی، خودمان را بیش از پیش نزدیک کنیم.

انقلاب بر هویت سازی توحیدی استوار است

کارگردان فیلم »مصلحت« با اشــاره به سختی های ساخت فیلم 
سیاسی و اعمال نظرهای بیرون از حیطه وزارت ارشاد ابراز تمایل 
کرد که از وقایع ســال گذشته کشور فیلم بسازد، اما درعین حال 
معتقد است به دلیل پیچیدگی این جریان، باید کمی زمان بگذرد 
تا بعد از یک منظر درســت و با نگاهی فراگیر فیلمی ساخته شود 

که برای خنک شدن دل نباشد بلکه ماندگار بماند.
به گزارش ایسنا، این روزها فیلم »مصلحت« به کارگردانی حسین 
دارابی پس از ســه سال کش و قوس بر سر گرفتن پروانه نمایش 
روی پرده سینماها رفته تا در میان انبوه فیلم های کمدی، فیلمی 

با موضوعی سیاسی هم در حال اکران باشد.
ســال گذشــته در این خبرگزاری پرونده ای ویژه  درباره سینمای 
سیاسی  باز و مطالبی در قالب مقاله و گفت وگوی تفصیلی با چند 
فیلم ساز و تهیه کننده منتشر شد؛ حالا اکران »مصلحت« بهانه ای 
شــد تا این بحث و محدودیت های ســاخت اثر بــا موضوع های 

سیاسی و انتقادی ادامه پیدا کند.
شرایط برای ساخت فیلم سیاسی مهیا نیست 

حســین دارابی که فیلــم »هناس« را نیز درباره همســر یکی از 
شــهدای هســته ای کارگردانی کرده است در پاســخ به اینکه با 
توجه به تجربیاتی که برای اکران »مصلحت« پشــت سر گذاشته 
شرایط را برای ساخت فیلم سیاسی چقدر مهیا می داند، بیان کرد: 
واقعیت این اســت که شرایط اصاً مهیا نیست؛ من بابت بسیاری 
از اتفاق های پیش آمده بــرای فیلم منتقد و دلخورم چون به نظر 
می رسد بخشــی از مشکات به رشــد نکردن فضای فرهنگ در 
ارگان های خارج از حوزه فرهنگ و هنر برمی گردد. در بســیاری 
از دســتگاه ها و نهادهای غیرهنری زبان سینما درک نمی شود و 
با وجود آنکه تعدادی کارشــناس هم حضور دارند و اتفاقاً نگاهی 
مغرضانه هم ندارند، اما به دلیل آشــنا نبودن با فضای فرهنگ و 

سینما معمولًا در مسیری می افتیم که پر از سوءبرداشت است.
او ادامه داد: در این فضای غیرهنری گاهی از یک فیلم نشانه هایی 
بیــرون آورده می شــود که باورکردنی نیســت و حتی برای خود 
من که دوره های نشانه شناســی را گذرانده ام، قابل هضم نیســت 
و تعجب می کنم چطور چنین برداشــتی صورت گرفته است؛ به 
همین دلیل در چنین وضعیتی، فضا برای ســاخت فیلم سیاسی 
تنگ و تولیدات مرتبط به آن هم کم می شود؛ طوری که با خودت 
فکر می کنی چرا کســی باید ســرش درد بکند که سراغ ساخت 

چنین فیلم هایی برود!
این کارگردان اضافه کرد: من ســال 1۳۹۸ فیلم نامه »مصلحت« 
را شــروع کردم و الآن که 1402 اســت تازه به اکران رسیده ایم. 
یک فیلم هم تا وقتی اکران نشود و بازخورد مخاطبانش را نگیرد 
تقریباً کارکردی برای ســازنده اش ندارد یعنی حتی اگر فیلم در 
جشــنواره ای جایزه بگیرد و بعد در قفــس بماند، بدون بازخورد 
نظر مخاطب فایده ای نخواهد داشــت. البته پیش از »مصلحت« 
ســراغ دو فیلم دیگر با تم سیاســی رفته بــودم، ولی در مرحله 
پیش تولید به بن بســت خوردند. اینکه این مســیر را باز هم ادامه 
می دهــم به  خاطر دغدغه ها و انگیزه هایی اســت که دارم و اینکه 
فکر می کنم این حرف ها باید گفته شــوند. کار ما این اســت که 
درباره بعضی موضوعات حــرف بزنیم و به همین دلیل هزینه آن 
را هــم می پردازیم؛ هرچند به لحاظ مالی شــرایط برای من هم 

سخت می شود.
دارابــی تأکید کــرد:  در این مــدت، اولویت برایم ایــن بود که 
»مصلحــت« به ســرانجام برســد و باید برای توجیــه آن تاش 

می کردم. در این ســه ســال با بالاترین مراکزی کــه فکر کنید، 
صحبت کردیم تا ثابت کنیم »مصلحت« فیلم اشــتباهی نیست و 
خیلی از نشــانه هایی که درباره آن می گویند، غلط است. برخی از 
این نشــانه گذاری ها را توانستیم در نگاه بعضی افراد اصاح کنیم، 
اما برخی کماکان بر باور خود پایبند هستند. یک واقعیت مهم این 
است که همه نمی توانند این سختی ها را تحمل کنند و می گویند 
وقتی می شود فیلم طنز ساخت یا وارد شبکه نمایش خانگی شد، 
چرا باید این همه خود را اذیت کنیم. البته به هیچ وجه ســاخت 
فیلم کمدی یا ســریال در شــبکه نمایش خانگی را زیر ســؤال 
نمی برم؛ فقط معتقدم فعالیت در این بخش ها دردسرهای کمتری 

نسبت به تولید یک فیلم سیاسی دارد.
چرا باید برای یک فیلم همه را توجیه کنم؟

او در پاســخ به اینکه با توجه به اظهاراتش، آیا بزرگترین مشکل 
در ساخت فیلم سیاسی را  اعمال نظر دستگاه های خارج از حوزه 
کاری وزارت ارشــاد می داند هم گفت: بله، صد در صد همین طور 
است و مسئله اینجاســت که گره اصلی کار خیلی وقت ها قانونی 
اســت؛ یعنی اگر وزارت ارشــاد به عنوان متولی فرهنگ و هنر و 
نماینده کل نظام جمهوری اســامی در این فضاســت، پس چرا 
از او حمایت نمی شــود تا تصمیم آخر را بگیــرد؟ فیلم ما از این 
وزارتخانه مجوز ســاخت و اکران داشت، ولی جاهای دیگر اعمال 
نفوذ می کننــد و جلو نمایش فیلم را می گیرند و اشــکال اصلی 
همینجاســت. پس قانون باید جدی تر اعمال شــود و هر ارگان و 
صنفی برای فیلم ســاز تصمیم نگیرد و اعمال نفوذ نکند، چون در 
غیر این صورت سنگ روی سنگ بند نمی شود. در تمام این مدت 
بارها فکر می کردم که من یک فیلم با مجوز وزارت ارشاد ساخته ام 

چرا باید همه را توجیه کنم و بگویم حرف فیلم چیست!؟
کارگردان »هناس« ادامه داد: اگر وزارت ارشــاد در جای درست 
خود قرار بگیرد و مأموریتی که به آن ســپرده شــده به درستی 
اجرا شــود، بسیاری از مشکات پیش نمی آید، چون ما به هرحال 
می توانیم بــا وزارت ارشــاد تعامل کنیم و منِ فیلم ســاز خیلی 
راحت تر می توانم این وزارتخانــه را مجاب کنم که در فیلمم چه 
رخ می دهــد تــا اینکه بخواهم با کســانی گفت وگو کنم که هیچ 

آشنایی و قرابتی با فضای سینما ندارند.
او درباره ســختگیری هایی که سینماگران می گویند برای گرفتن 
مجوز در خود وزارت ارشــاد با آن مواجه شــده  و نســبت به آن 
گله مند هســتند نیــز بیان کــرد: در تمام این ســال ها بالاخره 
فیلم ســازان با وزارت ارشاد کنار آمدند؛ اینکه درست بوده یا غلط 
بحث دیگری اســت، ولی توانســتند در یک مسیر پیش بروند در 
حالی که در مراکز خارج از ارشاد کار خیلی سخت تر پیش می رود.

حرف زدن درباره آب و جمعیت هم سیاسی شده است 
دارابی در ادامه با اشاره به فضای مجازی و برداشت هایی متفاوت 
که از هر موضوع و گفته ای بیان می شــود، اظهار کرد: برداشــت 
سیاســی کردن از هر ماجرایی، مسئله ای است که به کل جامعه 
ســرایت کرده؛ به طوری که اگر من به عنوان یک شهروند بخواهم 
درباره »آب« یا »جمعیت« حرف بزنم، با تعبیر سیاســی روبه رو 
می شــوم تا جایی که باید ثابت کنم حرفم سیاســی نیست. این 
در حالی اســت که اگر آب در مملکت نباشــد، همه مردم متضرر 
می شــوند یــا اگر ایران به کشــوری پیر تبدیل شــود همه ضرر 
خواهند کرد. من یک دغدغه دلســوزانه در این زمینه دارم، ولی 
برداشــت دیگری از حرفم می شــود و اگر این دغدغه ها را »ما« 
مطرح کنیم اوضاع بدتر هم می شــود، چون با همین ریشی که بر 

روی صورتمان اســت، قضاوت می شویم و می گویند حتماً با یک 
منظور خاص می خواهی در این مورد فیلم بســازی. در حالی که 
پرداختن به مســئله خانواده یا آب، چنان برای من مهم است که 
چــه در ایران بخواهم درباره آنها فیلم بســازم و چه در هالیوود، 
نگاهم فرقی نــدارد، زیرا حریمی برای خــود قائلم که حتی اگر 
خارج از سیســتم جمهوری اســامی هم بخواهم کار کنم آن را 

رعایت خواهم کرد.
فکر می کنند می خواهیم بیانیه سیاسی بدهیم، اما ...

او با تأیید این مسئله که وقتی فیلمی را با مشارکت و حمایت یک 
ارگان خاص می ســازد به طور پیش فرض برداشتی را به مخاطب 
القا می کند، گفت: برای من ســینما و قصه گفتن موضوعیت دارد 
ولی متأســفانه خیلی وقت ها ابتدا باید کلی تاش کنم تا خود را 
اثبات کنم و بخواهم اول فیلم را ببینند، بعد به خاطر سرمایه گذار 
یــا صاحب اثــر آن را قضاوت کننــد، چون گاهــی دیگران فکر 
می کنند ما فقط می خواهیم یک بیانیه سیاسی بدهیم و تمام؛ در 
حالی که واقعیت این است که برخی فیلم سازان این فضا را خراب 

کردند و الآن همه ما را با همان چشم نگاه می کنند. 
دربــاره »مصلحت« قبول دارم که الآن بیش از آنکه خودش مورد 
نقد قرار گیرد به دلیل نام ســرمایه گذارانش قضاوت می شــود در 
صورتی که حوزه هنری ســابقه ای طولانی در ســاخت فیلم های 
اجتماعــی دارد، ولی به هرحال همین که نامی از ســازمان هایی 
مثل اوج یا حوزه هنری در فیلمی درج می شــود، همه به سرعت 
درباره آن قضــاوت می کنند و این کار را برای ما خیلی ســخت 

می کند.
او در بخشــی دیگر از این گفت وگو با اشــاره بــه فیلم »هناس« 
عنوان کرد: این فیلم موضوعی سیاســی داشت، ولی وجه ملودرام 
آن هم برای من اهمیت داشت و این توجه را از مخاطبان مختلف 
حرفه ای و غیرحرفه ای ســینمایی هم دریافت کردم. در »هناس« 
اصاً نتوانستم ســراغ زندگی کاری شــهید بروم، چون براساس 
تجربه ای که ســر »مصلحــت« و دو فیلم قبلی به دســت آورده 
بودیم، می خواستیم هرچه ســریع تر به نتیجه برسیم و بر همین  

اساس روایتی ملودرام برای فیلم انتخاب کردیم. 
وی افزود: البته همین اشــاره به زندگی همســر یک دانشــمند 
هســته ای هم حساســیت هایی داشت، اما مســئله این است که 
در چنین فیلم هایی روایت یک داســتان جذاب و پرکشش برایم 

اولویت داشت.
»مصلحت« یک تریلر است 

او یاداور شــد:  من عاشــق ژانر تریلر هســتم و »مصلحت« را هم 
در همیــن  گونه می بینم. البته ادعایــی ندارم و فقط تاش کردم 
»مصلحت« را در این ژانر بسازم، اما نگاه سیاسی از طرف مردم و 

نیز از طرف حاکمیت کار را بسیار سخت می کند. 
دارابی در پایان ضمن اشــاره به اینکه درگیر سوژه ای جدید است 
و قصد ســاخت آن را دارد، در پاسخ به اینکه آیا عاقه مند نبوده 
سراغ روایتی از ماجراهای سال گذشته کشور برود هم گفت: چرا 
که نه، حتماً دوســت دارم چون من هــم در آن ایام حالم بد بود 
و برای خودم تحلیل و نگاهی نســبت بــه وقایع دارم، اما جریان 
آنقدر پیچیده اســت که نمی دانم چطور باید وارد آن شــد. البته 
فکــر می کنم باید کمی زمان بگذرد تــا هیجانات فروکش کند و 
بعد، از یک منظر درست ماجرا را باز کنیم تا فقط این طور نباشد 
که فیلمی بســازیم تا دلمان خنک شود بلکه باید اثری ماندگار با 

نگاهی فراگیر بسازیم.  

آخرین فیلم کیومرث پوراحمد 
این هفته اکران می شود 

آخریــن فیلم کیومرث پوراحمد که به تازگــی از دنیا رفت از 14 
تیرماه در سینماها اکران می شــود. به گزارش ایسنا، در جشنواره 
فیلم فجر ســال گذشــته آخرین فیلم کیومــرث پوراحمد با نام 
»پرونــده باز اســت« رونمایی شــد و پس از درگذشــت او، علی 
قائم مقامی)تهیه کننده( بــرای اکران فیلم اقدام کرد و حالا پس از 
صدور پروانه نمایش این فیلم آماده اکران است. »پرونده باز است« 
با بازی پژمان بازغی، محمدرضا غفاری، نسیم ادبی، حسین پاکدل، 
شادی مختاری، علی باقری، به همراه سام قریبیان، مه لقا باقری و 
جواد طوســی از چهارشنبه، 14 تیر توسط دفتر پخش خانه فیلم 
روی پرده سینماها می رود. پیش تر تهیه کننده این فیلم گفته بود 
که پوراحمد تا روزهای آخر ســال 1401 مشــغول تدوین دوباره 
»پرونده باز است« بوده و نسخه نهایی نسبت به آنچه در جشنواره 
فجر نمایش داده شد، کوتاه تر است و با نظر فیلم ساز شامل تغییرات 
اندکی شده است. »پرونده باز است« درباره یک پرونده جنایی است 
که در خاصه داســتان آن آمده اســت: »فرهاد نوجوان 15 ساله 

ناخواسته مرتکب قتل می شود و حالا منتظر حکم دادگاه است.«
پویا نجفی، راشــین ربی، مهبد جهان نوش و محمدمتین ســتاری  
بازیگران نوجوان این فیلم هستند. پوستر افتتاحیه فیلم با طرحی از 

کیومرث پوراحمد توسط محمد موحدنیا منتشر شده است.  

با »بقچه« مرادی کرمانی آشنا شوید
داستان های هوشــنگ مرادی کرمانی »بقچه« شده اند؛ می توانید 
این »بقچه« را باز کنید، »مهمان مامان« شوید، در حالی که پشت 
»خمره« قایم شــده اید، »پلو خورش« بخورید و بعد با »قاشــق 
چای خوری«، »مربای شــیرین« را بردارید و داســتان »بچه های 
قالیباف خانــه« را که مانند »تــه خیار« تلخ اســت، بخوانید. به 
گزارش ایسنا، همه داستان های کوتاه و بلند مرادی کرمانی جز دو 
کتاب زندگی نامه خودنوشــتش »شما که غریبه  نیستید« و کتاب 
معروفــش »قصه های مجید« در »بقچه« جمع شــده اند. پیش تر 
شاعران بودند که مجموعه همه شعرهایشان را در یک کتاب ارائه 
می کردند و این اتفاقاً کمتر برای نویســنده ها افتاده است. حالا با 
انتشار این اثر کسانی که می خواهند داستان های مرادی کرمانی را 
بخوانند، به  صورت یک جا به آنها دسترسی دارند. »بقچه« با اولین 
داســتان نویسنده با عنوان »کوچه ما خوشــبخت ها« که در آذر 
1۳4۷ در مجله خوشــه به سردبیری احمد شاملو  منتشر شده و 
بعد در اولین کتاب او »معصومه« که در سال 1۳4۹ منتشر شده، 
شــروع می شود و بعد داســتان های دیگر او به ترتیب آمده است. 
مرادی کرمانی، ماجرای انتشــار آن را این طور تعریف کرده است 
که این داســتان را زمانی که 22 سال داشته و دانشجوی هنرهای 
دراماتیک دانشــگاه تهران بوده نوشته اســت. او داستان هایش را 
می نوشته، اما به کسی نشان نمی داده. بعد تصمیم گرفته داستانش 
را برای »خوشه« بفرســتد که اگر کسی داستانش را رد کند، آن 
شخص احمد شــاملو باشد؛ این داستان دو سال طول می کشد تا 
منتشر شــود، آن هم به خاطر حواس پرتی شاملو؛ شاملو داستان 
مرادی را در انبوه ورق های روی میزش دو باری گم کرده بود و در 
نهایت به مرادی کرمانی می گوید که »بیا خودت داســتان را پیدا 
کن«. بعد هم به یکی از شخصیت های داستانش پیله می کند که 
چــرا با گرفتن هزار تومان، جرم کس دیگری را به گردن می گیرد 
و در زندان می خوابد. حدود شش مطلب از این مجموعه دوجلدی 
هم پیام های مرادی کرمانی اســت که خودشان به نوعی داستان 
و قصه هســتند. هرچند این موضوع  به شــخصیت این نویسنده 
بازمی گردد؛ او ذاتاً قصه گوست، کامش، مثال هایی که می آورد و 
نوع حرف زدنش قصه  است و نمی توانی او را بدون قصه و داستان 
متصور شوی البته او نیز به این موضوع اذعان دارد که حرف هایش 
را بــا گفتن قصه می زند. حتی نام گذاری این کتاب هم خود قصه 
دارد، اســتفاده از واژه ای که دیگر کمتــر از آن بهره می بریم، زیرا 
دیگر حمامی در کوچه پس کوچه های شــهر نیست که چیزی به 
نام بقچه را زیر بغل مان بزنیم و به حمام برویم و یا برای توشه ره 
ســفری کوتاه بقچه ببندیم؛ دیگر بقچه  ای به آن شــکل نیست و 

جایش را به ساک و کیف های دستی داده است.
صالــح رامســری، مدیر انتشــارات معین و ناشــر »بقچه« قصه 
نام گذاری این کتاب را این گونه تعریف می کند: در خصوص انتخاب 
نام »بقچه« از نویسنده یاری جستیم که در نوشته های خود در به 
کار بردن و رواج واژه ها و نام های درحال فراموشی یا فراموش شده، 
پیوســته همت گماشته. او ]مرادی کرمانی[ طبق معمول به انبان 
خاطره های خود ناخنک زد و چنین گفت: »مادربزرگم زنی پخته و 
آداب دان بود. هر وقت می خواست هدیه ای به مناسبتی برای کسی 
بفرستد آن را می گذاشت توی سینی و سینی را می گذاشت توی 
بقچه، که »پته« بافت کرمان بود یا »ترمه یزد« که هر دو نقش و 
نگارهای زیبا و جنس عالی و مرغوب داشتند. بقچه را می داد بغل 
من یا می گذاشــت روی سرم و می گفت: »مثل بچه آدم بادقت و 
مواظبت ببر به خانه فانی و بگو ناقابل است. اگر هم جایش چیزی 
دادنــد فوری نگیر، تعارف کن، زور که آوردند بگیر و بیار.« یک  یا 
دو بار از شــما چه پنهان پایم را توی یک کفش کردم که به جان 
بی بی نمی برم و من باب تعارف گفتم »خودتان گفتید قابل ندارد؛ 
لایق بی بی نیســت.« بی بی دعوایم می کند که: »چرا مثل گداها 
چیز قابل ندار و به دردنخور را ورداشتی آوردی. اگر قلوه سنگ هم 
می دادند محض احترام می آوردی«. کار من شده بود هی چیز قابل  
ببر و هی چیز ناقابل بیار! ما قانع شــدیم اسم بسته های کتابمان 
را بگذاریــم »بقچه قصه های کوتاه و بلند« تا چه قبول افتد و چه 

در نظر آید.

جنگ شادی
دهه ولایت و امامت دربوانات

به مناســبت فرا رسیدن عید ســعید قربان و دهه امامت و ولایت 
برنامه جنگ شادی با اجرا و دعوت از گروه سیرک قهرمان از مرکز 
اســتان با همکاری انجمن هنرهای نمایشی در پارک سر پوشیده 

شهید کریمی برگزار گردید. 
به گزارش روابط عمومی اداره فرهنگ و ارشــاد اسامی بوانات، به 
مناسبت فرا رسیدن عید سعید قربان و دهه امامت و ولایت، برنامه 
جنگ شادی با اجرا و دعوت از گروه سیرک قهرمان از مرکز استان 
با همکاری انجمن هنرهای نمایشــی در پارک سر پوشیده شهید 

کریمی برگزار گردید.
محمد آقا رشــیدی، سرپرســت اداره فرهنگ و ارشــاد بوانات از 
برگزاری جنگ شادی توسط انجمن نمایش با اجرای گروه سیرک 
قهرمان در پارک ســر پوشیده شهید کریمی خبر داد و افزود: این 
برنامه با هماهنگی مســئول پارک انجام گرفت و به مناسبت دهه 
ولایت و امامت، برنامه های اســتنداپ کمدی، حرکات نمایشی با 
توپ، شــعبده بازی و تردستی، حرکات اکراباتیک و اجرای ژانگولر  
و اجرای مســابقه کودکان توسط مجری، آقای قناد در این مراسم 

اجرا شد که با حضور عموم مردم، مورد استقبال قرار گرفت.

کارگردان »مصلحت«:

دوست دارم فیلمی از وقایع سال گذشته بسازم

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان فارس:


